
Oppland Sau og Geit 

 
Postadresse:   Telefon:              Bankkonto:   
Oppland Sau og Geit                                     99034406  2095.19.84249 
v/Pål Kjorstad, Moarusta 13                                  E-post:                                                   Heimeside: 
2647 Sør-Fron  pkjorstad@outlook.com             http://www.nsg.no/Oppland/ 

Referat frå styremøte 06/02 2023, kl. 19.00 – 20.00 på Teams 
Desse møtte:  
Styret i OSG v/Knut Evensen, Ola Hareland, Jonny Mathisen, Frode Rudland, Kjell Gudmund 
Svien, Svanhild Rindhølen Gardsteig, Anne Terningen og Pål Kjorstad 
 
Sak 25/2023: Referatsaker 

- Referat frå 17/01 2023, ikkje godkjent 
- Møte m/Nofence 18/01 2023 på Teams 
- Møte m/Telespor og Statsforvaltaren Innlandet 19/01 2023 på Lillehammer, Jonny og 

Pål møtte 
- Møte m/Findmy og prosket jerv Skjåk og Lesja 26/01 2023 på Otta, Pål møtte 
- Møte m/Agnete Fauskrud og Spidsbergseter på Teams 30/01 2023, Pål møtte 
- Møte m/Telespor og Tingkart på Teams i samband med prosjekt GPS-info 02/02 

2023, Jonny og Pål møtte 
- Beitekonfliktmøte m/involverte partar 03/02 2023 på Dokka, Anne og Pål møtte 

 
Vedtak: 

- Styret tok informasjonen til orientering 
 
Sak 26/2023: Arbeidsplan 
Gjennomføre styremøte etter oppsett plan med saker frå/om Ring 41, geit og OGL 
Planlegge kontaktmøte/regionmøter i 2022/23 og seminar/årsmøte i februar 2023 
Møtekalender 2023/24: 
Dato/Dato frå og til Møte/arrangement og stad Deltakarar frå styret/styret 
05/01 2023 Styremøte på Teams Styret i OSG 
10/01 2023 Møte i NM-komiteen ull og klipp i 

Ringebu 
Knut, Jonny og Pål møtte 

17/01 2023 Styremøte Spitsbergseter 
m/valnemnda 

Styret i OSG og HSG 

18/01 2023 Møte m/Nofence  Jonny og Pål 
19/01 2023 Møte m/Telespor og Statsforvaltaren Jonny og Pål 
26/01 2023 Møte m/Findmy og prosjekt jerv Pål 
30/01 2023 Møte m/Spidsbergseter og HSG Pål 
02/02 2023 Møte m/Telespor og Tingkart på 

Teams 
Jonny og Pål møtte 

03/02 2023 Beitekonfliktmøte på Dokka 
m/Leppdalen Beitelag 

Anne og Pål møtte 

06/02 2023 Styremøte i OSG på Teams Styret 
07/02 2023 Møte i valnemnda i OSG  
13/02 2023 Styremøte i OSG på Teams  
24.-26/2 2023 Årsmøte og seminar OSG i Ringebu  

 
Vedtak: 

- Møtekalenderen er oppdatert 



 
Sak 27/2023: Godkjenning av årsmelding og rekneskap for OSG og ORL 
Årsmeldinga til OSG vert forsinka og styret såg seg plikta til å sende enkel årsmelding og 
rekneskap til utsendingane for å halda seg til NSG sine lover og fristar. 
 
Vedtak: 

- Styret i OSG godkjente årsmelding og rekneskap for Oppland Sau og Geit og Oppland 
Radiobjøllelag, og bad at den vart sendt til årsmøteutsendingane på mail: 
 

Årsmelding for Oppland Sau og Geit 2022  
Styret: 
Leder:   Knut Evensen, Fåvang 
Nestleder:  Ola Hareland, Lesja (repr. for Ring 41) 
Styremedlemmer: Jonny Mathisen, Nord-Fron (rovviltansvarlig) 

Frode Rudland, Kolbu 
Kjell Gudmund Svien, Vang (rep. gjeterhund) 

Varamedlemmer: 1. Svanhild Rindhølen Gardsteig, Slidre (geiterepresentant) 
2. Even Sjurrud, Gausdal 

   3. Anne Ingeborg Terningen, Nordre Land 
Sekretær/kasserer: Pål Kjorstad, Sør-Fron 
Regnskapsfører: Leif Arne Sandbekken, Eina 
Revisor:  Ken Lunn, Vestre Toten og Ole Johan Sønsteby, Skreia  
 
Årsmøtet ble holdt på Quality Hotel Strand, Gjøvik, lørdag 19. februar 2022. Som ofte før ble 
årsmøte- og seminarhelga arrangert sammen med Hedmark Sau og Geit. Per Joar Nesthun og 
Knut Evensen, lederne i Hedmark og Oppland Sau og Geit, ønsket årsmøteutsendingene og 
gjestene velkommen til Gjøvik kl. 09.00. Deretter fikk vi kulturelt innslag ved at Stein Villa 
spilte flere melodier på ulike horn/fløyter av ben eller horn av småfe.  
Deretter fortsatte årsmøtene til fylkeslagene i 2 forskjellige saler og møteleder Ellen M. Syse 
åpnet årsmøtet for OSG og gav ordet til Knut Evensen, som holdt leders tale. Han innleidde 
med gledesbudskapet om at nå vi endelig igjen kunne være sammen fysisk og ha det trivelig 
og sosialt denne helga. Han kom inn på produksjonen vår som i stor grad er produsert på 
utmarksbeite, der vi dessverre må slåss en stadig større kamp med andre brukergrupper, som 
vil ha en større del i ressursene våre enn vår produksjon tåler. Vi i OSG må ta vare på og 
sørge for at vi kan bruke fotosyntesen til å kunne utnytte beiteretten vi har. At andre interesser 
som verning, freding, utbygging og friluftsliv også vil ha sitt og si er vi klar over, men 
økonomien, produksjonen og ressursgrunnlaget vårt er såpass nødvendig at på et sted må 
grensen for andres inngripen settes. Vi mener å vite at matproduksjonen vi driver er svært 
viktig beredskapsmessig og nasjonalistisk sett, men for at arbeidet skal bli gjort må det ligge 
en økonomisk fortjeneste til grunn. 
I 2022 ble det fra NSG og OSG lagt mye arbeid på innspill til jordbruksforhandlingene, og det 
får vi håpe var verdt arbeidet. I forhold til klima og utslipp kommer vi stadig litt i klinsj med 
dette, men kommer selvsagt likevel ikke utenom temaet. Vi må stå på og fortelle de gode 
historiene hvordan vi driver som næring, som faktisk tidvis kan sammenlignes med økologisk 
drift. Vi er ingen klimaverstinger og kan med erfaring fra både faglaga og fra vår egen 
organisasjon på nasjonalt nivå se, at vi på grasrota trenger å framsnakke oss selv! 



Knut nevnte også at vi hadde møte m/Opplandsbenken på Stortinget der vi mere direkte enn 
vanlig fikk utrykt oss rundt rovdyr, beitedyr, økonomi og mere generelt og regionalt om den 
delen av landbruksfamilien vi representerer. 
I forhold til vår egen organisasjon må vi likevel være mest opptatte av at medlemmene våre 
ser at noe blir gjort for dem, og at medlemskontingenten faktiske gir synlege resultater. På 
samme måte er vi mere enn noen gang opptatt av rekruttering til næringa vår. Slik økonomien 
og arbeidsmengden i forhold til fortjenesten er nå, så er nettopp rekrutteringen i seg selv en 
stor utfordring. De unge ser selvsagt på andre yrker, og det er dessverre ikke unaturlig at de 
velger noe annet hvis tvilen kommer opp. Men dette må vi gjøre noe med!  
Knut takket til slutt alle samarbeidsparter og spesielt vår hovedsponsor Nortura. 
 
Knut ga etter talen ordet til Ellen som møteleder, og hund ga deretter ordet til 
sekretær, Pål Kjorstad.  
Det møtte 35 stemmeberettigede utsendinger fra 21 lokallag. Inkludert 5 stemmeberettigede 
fra styret, var det samlet 40 stemmeberettigede delegater. 9 lag var uten representant i 
årsmøtet. 
 
Av saker som ble drøftet i årsmøtet og tilbakemeldinger kan nevnes: 

- Godt dokumentert årsmelding, som det er viktig å føre videre i OSG 
- Det ble vedtatt å kreve inn kr. 30,- i driftstilskudd fra lokallaga dette året. 
- Fylkeslaget skulle støtte lokallagene med kr. 1000,- pr. årsmøteutsending 
- Det ble vedtatt å sende en sak til NSG for å komme videre i prosessen med påkjørsel 

av sau langs jernbanen 
- Det ble vedtatt å sende en oppfordring til NSG om at årsmøtet i NSG skal stille et klart 

krav om økt inntekt til sauebonden på kort og lang sikt, der årsmøte i OSG også la ved 
innspillet til jordbruksforhandlingene fra OSG for dette året 

- Arbeidsplan med prioriterte oppgaver i 2022 ble vedtatt og styret har brukt denne 
aktivt på alle styremøter i 2022 

- Budsjett for 2022, herunder leiesum for elektronisk overvåkningsutstyr i 2022 på kr. 
260,- pr. enhet. Saltsteinavleser faktureres med kr. 3500,- pr. enhet og Nofence-
enheter i prosjektet i Midt-Gudbrandsdalen faktureres med kr. 500,- pr. enhet 

- I Generaldebatten ble følgende tema i tillegg til de over diskutert: Lavterskeltilbud til 
småfeholdere som trenger en å snakke med, driftstilskudd på sau over 
jordbruksavtalen, frivillig markedsregulering av sau- og lammekjøtt,  dagsats på 
avløyserutgifter i jordbruket, herunder at svangerskapspermisjon oppleves urettferdig,  
økt støtte til små og bratte arealer, medlemskontingenten – differensiert til 
støttemedlemmer og småbrukere, rettshjelp – økning fra 100.000 til 500.000, NSG – 
synliggjøre organisasjonen bedre, sauemidden som ble oppfatta som negativ 
medlemspleie, NSG – flere ansatt for å få gjort mere, beiterettsak på Gran og 
Innlandet Bondelag – er på hugget for å hjelpe oss i jordbruksavtalen 

 
Utdeling av premier og utmerkelser ble gjennomført under årsmøtemiddagen der Anne Kari 
Haugalien kvitterte med en fantastisk sketsj der ho sammenlignet seg selv eksteriørmessig 
med en søye.  
 
Premier og utmerkelser ble tildelt: 
Premie for beste vær 2020 ble tildelt: Peder Leirdal, avdeling 57 Toten 
Premie for beste vær 2021 ble tildelt: Hege Fossum, avdeling 47 Øyer 



Premie for beste spælvær 2020 ble tildelt: Ane og Sondre Borgedal, avdeling 45 Fåvang 
Premie for beste spælvær 2021 ble opplyst om at oppdretter var avdøde Arne Amrud, 
avdeling 45 Fåvang 
Premie for beste bukk ble tildelt: Pål Eiesar, Skjåk Sau og Geit 
Premie for beste gjeterhund: Jan Briskeby, Hadeland Sau og Geit 
Premier for de 3 beste lokallaga: Nr. 1, delt mellom Fåvang Sau og Geit og Nordre Land Sau 
og Geit med kr. 5000,- kvar. Nr. 3 Ringebu Sau og Geit med kr. 2500,- 
Fylkeslagets diplom ble tildelt 1. Anne Kari og Steinar Haugalien og 2. Ole Petter Berget, alle 
fra Nord-Fron Sau og Geit 
Gro Arneng ble takket for sin store innsats i fylkesstyret 
Fagforedraga på seminaret: 

• Utfordringer ringdrift, v/Ronald Slemmen  
• Gjeterhund, v/Jo Agnar Hansen 
• Ammegeit, v/Simon Støa 
• Melkegeit m/full pakke, v/Marianne Rønning 
• Sau m/full pakke, v/Pål Anners Stenberg 
• Oppmuntringsinnslag, v/Hans Espen Gihle 
• Nortura, v/Eirik Kolbjørnshus 
• Takketale m/faglig humor, v/Anne Kari Haugalien 
• GS-ringarbeid, uttak seminværer og tilslag semin, v/Martin Glørsen, NSG 
• Elektronisk overvåking sammen m/kadaverhund, v/Jonny Mathisen 
• Smartbjella v/Morten Negaard Hilstad 
• Telespor, v/Audun Beitnes MacMillan 
• Findmy, v/Marit Mjøen og Anne Laila Fossum 
• Felleskjøpet, v/Rune Lostuen 
• Sauemidd og livdyrsalg, v/Line Lundstein, Mattilsynet 
• Orientering fra NSG, v/Marthe Lang-Ree og Ronald Slemmen 

 
Utstillere under arrangementet:  
Husdyrsystemer v/Olaf Larshaugen fra Fron Traktorservice 
Findmy AS v/Marit Mjøen og Anne Laila Fossum 
Telespor AS v/Audun Beitnes MacMillan og Nicolai Boberg Jansen 
Smartbjella v/Morten Negaard Hilstad 
NSG medlemsbutikk v/Anne Terningen 
 
Året 2022 
Oppland Sau og Geit hadde i 2022 1076 (1122) medlemmer. Av disse var 19 (21) 
æresmedlemmer, 98 (101) husstandsmedlemmer, 84 (77) støttemedlemmer og 875 (923) 
hovedmedlemmer, herav 553 (577) hovedmedlemmer med over 50 dyr og 322 (346) 
medlemmer med 1-50 dyr. Dette vart notert i følge MinSide. Ved innkalling til årsmøte i NSG 
vart Oppland omtale med 1092 medlemmer, så da er det offisielle tallet 1092. Vi kan med 
bakgrunn i dette da ikke finne ut hvilken kategorier dette tallet er delt opp i. Pr. 4/2 2023 har 
Oppland 1078 medlemmer i følge MinSide. 
Styret har i 2022 hatt 13 styremøter, inkludert 5 møter på Teams og behandlet i alt 82 (100) 
saker. Det foreligger 11 styremøtereferater på nettet, da referatene av 2 møter tett på 
hverandre 2 ganger ble sydd sammen til 1 referat. I tillegg er det foretatt mye administrativt 
ved mail-, telefonkontakt og andre møter mellom ledda i organisasjonen. 



 
Av saker styret har behandlet/arbeidet med i 2022 kan nevnes:  

- Årsmelding for 2021 vart utarbeida og sendt ut i posten til medlemmene 
- Gjennomført 2 møter på Teams i valgnemnda med intervju av kandidater i OSG 
- Gjennomføring av årsmøte i OSG m/generaldebatt og seminar 
- Innspill til jordbruksforhandlingene i NSG, inkludert møter med faglaga i Oppland 
- Arbeidsplan og budsjett for 2022 m/oppfølging på hvert styremøte 
- Deltagelse på representantskapsmøter, ekstraordinært årsmøte og årsmøte i NSG 
- Flere innspill til Representantskapet, styret i NSG og valgkomiteen i NSG 
- Høringsinnspill sendt inn til NSG 
- Forberedelse av årsmøte- og seminarhelga 2023 m/Hedmark på Spitsbergseter 
- Organisasjonsmessige saker angående saker i lokallag, fylkeslag og landslag 
- Møte med SNO og mye telefonkontakt med SNO 
- Oppfølging av og møte med faglaga i Oppland og Innlandet 
- Drift av Oppland Radiobjøllelag inkludert aktiv deltagelse i lammetapsprosjekt i 

Lesjaskog, aktiv deltagelse i lammetapsprosjekt i Øyer, aktiv hjelp til 
lammetapsprosjekt i Hedmark og aktiv deltagelse i prosjekt Nofence for storfe i Midt-
Gudbrandsdalen, møter med FM Innlandet, Telespor, Findmy, Smartbjella og Nofence 

- Møter og deltagere i prosjekt GPS-info i samarbeid med Nord-Fron kommune 
- I et styremøte møtte vi representanter fra Nortura og styret i Hedmark Sau og Geit for 

info og erfaringsutveksling 
- Ny 3-årig samarbeidsavtale med hovedsponsor Nortura fulgt opp og underskrevet 
- Styremøte m/tur til Toten for møte med ammegeiteholder 
- Deltagelse og møte i «Bondens nettverk» i Midt-Gudbrandsdalen 
- Ledermøte på Teams med lokallagsledere og andre styremedlemmer/sekretærer i laga 

ble gjennomført i stedet for regionmøter 
- Deltagelse på møtene i Rovviltnemnda med aktivt søkelys på jerveutfordringer i 

møtene og i tillegg på møter med kommuner 
- Deltagelse i Fjellbeiteprosjektet i Valdres 
- Nasjonalt møte i regi av OSG om omstilling m/impliserte, ulike parter, sentrale 

tillitsvalgte, politikere, byråkrater og media 
- Møter m/NSG i samband med NM og VM i ullhåndtering og saueklipping 
- Oppland Sau og Geit har vært aktive på Facebook 
- Aktiviteten på hjemmesiden har ikke vært så høy som ønsket 
- Deltagelse på årsmøte og ledermøte i Innlandet Bondelag, årsmøte i Oppland Bonde- 

og Småbrukarlag og ledermøte i og felles styremøter med Hedmark Sau og Geit 
- Deltagelse og foredrag på seminarer i regi av Statsforvalteren Innlandet og Nordland 

Deltagelse på seminar i regi av Norsk Bonde og Småbrukarlag og Tyr 
- Deltagelse på webinar i regi av Findmy og Telespor 
- Deltagelse/ressurs i webinar om erstatningssøknad i regi av statsforvalteren Innlandet 
- Deltagelse på geitedager i regi av NSG og Tine 
- Deltagelse m/foredrag på medlemsmøter, styremøter og årsmøter i lokallag i Oppland 
- Møte m/Opplandsbenken på Stortinget på Teams etter valget 
- Produsert beitetilsynsvester og starta på en informasjonsplakat om påkjøring av husdyr 
- Bistand m/NM i ullhåndtering og saueklipping i 2022 
- Deltagelse i styremøte og samling i Landbruksråd Innlandet 
- Deltagelse ved lokallagsjubileum i Nordre Land 70 år og Skjåk 75 år 
- Arrangement av NM i ullhåndtering og saueklipping i 2023 i samarbeid m/Midtdalen 



- Arbeid og initiativ til å arrangere VM i ullhåndtering og saueklipping i Norge i 2026 
- Møter med Oppland Gjeterhundlag om gjeterhund-ekvipasjer og beredskapsgruppe 
- Oppfølging av enkeltsaker i utmark, gjerder og beitelag 
- Styremøtene i OSG ble ført på vanlig måte i 2022, men lærdommen m/Teams førte til 

at vi brukte den løsningen videre da de er praktiske mht. tidsforbruk, kjøring, 
servering og at man kan ta de raskt når det måtte skje noe 

- Informasjon og oppfølging angående organisert beitebruk og FKT-midler 
- Informasjon og oppfølging av saker angående gjeterhund og saker i OGL 
- Informasjon og oppfølging av saker angående avlsarbeid på sau i Ring 41 
- Informasjon og oppfølging av saker angående geit 
- Informasjon og oppfølging i rovviltsaker og utmarksbeitesaker 

 
Det er dette året ført ein detaljert møteplan på 74 møter: 
Dato/Dato frå og til Møte/arrangement og stad Deltakarar frå styret/styret 
07/01 2022 Styremøte på Teams Styret og Pål 
11/01 2022 Møte om påkøyring-plakat i OSG Kjell G, Frode, Jonny, Pål 
14/01 2022 Styremøte på Teams Styret og Pål 
18/01 2022 Styremøte HSG Knut og Pål 
19/01 2022 Møte i valnemnda i OSG på Teams Styret i OSG og Pål 
20/01 2022 Møte i valnemnda i OSG på Teams Styret i Ring 41 og Pål 
31/01 2022 Årsmøte Lesja Sau og Geit Ola 
01/02 2022 Regionmøte i OSG på Teams Styret og Pål 
02/02 2022 Regionmøte i OSG på Teams Styret og Pål 
08/02 2022 Møte om årsmøtet på Teams Knut, Pål og HSG 
15/02 2022 Møte jordbruksforhandlingar, Vinstra Knut, Ola, Jonny og Pål 
16/02 2022 Styremøte på Teams Styret og Pål 
18/02 2022 Styremøte på Gjøvik Styret og Pål 
18.-20/02 2022 Årsmøte og seminar OSG på Gjøvik Styret m/styret i HSG 
22/02 2022 Dialogmøte m/STIN på Teams Knut, Jonny og Pål 
23/02 2022 Møte i prosjekt Nofence, Vinstra Pål 
24/02 2022 Webseminar Nordland, Teams Pål 
07/03 2022 Møte m/NBS i Ringebu Knut 
09/03 2022 Fjellbeiteprosjektet, Fagernes Knut, Kjell G og Pål 
12/03 2022 Årsmøte OBS på Lillehammer Pål 
15/03 2022 Møte i prosjekt dyr på beite, Vinstra Pål 
15.-16/03 2022 Årsmøte NSG, Kløfta Knut, Ola, Jonny og Frode 
16/03 2022 Årsmøte IB på Lillehammer Kjell Gudmund 
17/03 2022 Møte i rovviltnemnda, Lillehammer Jonny 
21/03 2022 Møte i prosjekt Vestre Åmot, Rena Pål 
21/03 2022 Møte m/Journalist i GD, Sør-Fron Knut 
21/03 2022 Medlemsmøte Nordre Land Knut 
24/03 2022 Møte m/STIN og Telespor Pål 
24/03 2022 Møte m/org. i N-Fron på Teams Pål 
29/03 2022 Møte m/Gausdal kommune  Knut og Pål 
30/03 2022 Møte m/NSG og NIOS om sporing Pål 
31/03 2022 Møte m/STIN om prosjekter 2022 På1 
05/04 2022 Møte m/Gausdal kommune/beitelag Knut og Pål 



05/04 2022 Seminar m/Tyr om jordbruksavtala Knut 
06/04 2022 Styremøte, Fåvang Styret 
26/04 2022 Møte om Lesjaprosjektet på Teams Statsforvaltar og Pål 
07/04 2022 Webseminar Findmy  Findmybrukere i Oppland 
08/04 2022 Møte i Prosjekt Nofence, Vinstra Jonny og Pål 
25/04-08/07 2022 Radiobjøllesesong Jonny og Pål 
15.-16/06 2022 Styremøte – besøk + Urbane totninger Styret 
02/08 2022 Møte i Prosjekt GPS-info, Vinstra Jonny og Pål 
03/08 2022 Styremøte, inkl. m/NSG,Vinstra Styret 
10/08 2022 Møte m/leder i rovviltnemnda Knut, Jonny, Ola og Pål 
25/08 2022 Styremøte m/omstillingsmøte, Dovre Styret, lokallag og NSG 
26-28/08 2022 Geitedagar, Ørstad Svanhild 
29/08 2022 Webseminar Findmy, nye modeller Pål 
01/09 2022 Teamsmøte m/NSG om NM i klipping 

2023 
Knut og Jonny 

13/09 2022 Bondens nettverk i Midt-
Gudbrandsdalen, Sør-Fron 

Knut og Pål 

20/09 2022 Styremøte, HSG og Nortura Styret + avl og gjetarhund 
30/09-01/10 2022 NM i saueklipping, Oppdal Utleigd utstyr 
05/10 2022 Prosjekt gjetarhundekvipasjar, OGL Jonny møtte 
06/10 2022 Møte i rovviltnemnda og styremøte i 

OSG og møte m/faglaga IB og OBS 
Styret, Jonny innleidde i 
ope post 

18/10-19/10 2022 Rep. møte NSG Knut og Pål møtte 
19/10 2022 Fjøsmøte Fåvang Sau og Geit Jonny møtte 
20/10 2022 Webinar erstatningssøknad for tap av 

dyr til freda rovvilt, SFIN 
Pål møtte 

27/10 2022 Teamsmøte m/NSG om NM og VM i 
ull og klipp 

Pål møtte 

01/11 2022 Haustmøte i Fåvang Sau og Geit Knut og Pål møtte 
04/11 2022 70-årsjubileum Nordre Land Sau og 

Geit 
Frode møtte 

07/11 2022 Møte i NM-komiteen ull og klipp i 
Ringebu 

Knut, Jonny og Pål møtte 

08/11 2022 Teamsmøte m/NSG om NM og VM i 
ull og klipp 

Jonny og Pål møtte 

10/11 2022 Møte i Ring 41 Oppland i Øyer 
m/avdelingar og kåringsdommarar 

Ola møtte 

11/11 2022 Sankepub i Gausdal Sau og Geit Knut møtte 
15/11  og 16/11 Styremøte 15/11, Landbruksråd, 

Innlandet, Scandic Hotel, Lillehammer 
Styret i OSG/HSG 

20/11 2022 Årsmøte i Vågå Sau og Geit Knut møtte 
23/11 og 24/11 Beiteseminar, Gardermoen, NBS Anne og Pål deltok 
25/11 2022 Skjåk Sau og Geit 75 år Pål deltok 
29/11 2022 Møte for sentralt tillitsvalde på Teams Knut deltok 
30/11 2022 Styremøte på Teams Styret i OSG 
05/12 2022 Møte i NM-komiteen i Ringebu Jonny og Pål deltok 
08/12 2022 Styremøte på Teams Styret i OSG 



13/12 2022 Leiarmøte på Teams om kvelden Styret, Lokallaga i OSG 
15/12 2022 Teamsmøte m/NSG om VM i ull og 

klipp 
Jonny, Knut og Pål 

19/12 2022 Møte i prosjekt Nofence på Vinstra Knut og Pål 
19/12 2022 Møte i rovviltnemnda på Lillehammer Jonny møtte 

 

 

  Oppland Sau og Geit 
Årsregnskap 2022   

 

                                   
Fylkeslaget   

 Inntekter 2022 2021 
3095 Sponsorer/annonser 85 000 82 500 
3240 Hovedsponsor: Nortura 45 000 45 000 
3210 Kontingenter 359 923 370 065 
3220 Ekstra driftstilskudd fra lokallagene 28 655  
3290 Salg NSG produkter m.m. 8 095  
3625 Servicehjelp div. prosjekter  11 223 
3295 Tilskudd infoside rovvilt  10 000 10 000 
8050 Renteinntekter 5 741 1 377 

 Sum inntekter 542 414 520 165 

   
 Utgifter 2022 2021 

4005 NSG produkter for videresalg m.m. 39 175 9 263 
5001 Godtgj. Leder 25 000 25 000 
5002 Godtgj. Tillitsvalgte og annen lønn 94 400 58 050 
5003 Godtgj. Rovviltarbeid 77 000 73 300 
5004 Fastgodtgjørelse administrasjon 56 500 57 467 
5005 Godtgj. Regnskap, revisjon 18 500 17 125 
5390 Skattepliktig reisekostnad 3 145 2 480 
5400 Arbeidsgiveravgift 29 098 24 739 

67-68 Fakturering, kontorutstyr m.m. 4 086 3 350 
6702 Juridisk bistand Rovvilt  19 000 
6820 Årsmelding 23 052 23 574 
6859 Støtte årsmøteutsendinger 33 750  
6860 Årsmøte 64 866 10 426 
6861 Styremøter/medlemsmøter og kurs 55 066 68 099 
6940 Porto 7 158 4 011 

71 Reisekostnader møter m.m. 26 255 21 377 

 Andre kostn: Premier, gaver m.m. 19 025 5 402 

 Sum utgifter 576 076 422 663 
   

 Resultat  -33 662 97 502 
 



Årsmelding Oppland Radiobjøllelag 2022  
Oppland Radiobjøllelag er underlagt Oppland Sau og Geit. Laget vart etablert som direkte 
følgje av ”Beitebruksprosjektet” og ”Radiobjølleprosjektet”, som Oppland Sau og Geit dreiv 
saman med faglaga, landbrukskontora og FM i Oppland i åra 2008-2012. Laget vert leia av 
styret i OSG med driftsleiar Pål Kjorstad. Laget har til hovudoppgåve å kjøpa inn og leiga ut 
elektronisk overvakingsutstyr til medlemmane i tillegg til å følgja opp samarbeidspartnarar og 
ny teknologi. Ei svært viktig oppgåve er å innhenta midlar til innkjøp av utstyret frå eksternt 
hald. Dette har historisk vore frå FKT-midlar gjennom rovviltnemnda i Oppland og midlar frå 
«Tilskot til tiltak i beiteområde» frå Landbruksdirektoratet gjennom fylkesvise pottar der 
Hedmark og Oppland enda er delt. I 2020 vart desse midlane flytta til kvar enkelt kommune, 
men vi har saman med FMIN halde fram som før ved at samla midlar til gamle Oppland, som 
skal gå til elektronisk overvaking, framleis går til Oppland Radiobjøllelag, men gjennom 
Sør�Fron kommune. For 2022 har Oppland Radiobjøllelag etter søknad fyrst fått tildelt kr. 
500.000 i midlar frå FKT-potten og etter ny søknad kr. 100.000 ekstra, medan vi etter søknad 
fekk tildelt kr. 330.000 i midlar frå «Tilskot til tiltak i beiteområder». Vi fekk i tillegg som i 
fjor ein spesialpott på kr. 100.000 til prosjekt Nofence på storfe frå Oppland-potten. I tillegg 
har vi fått midlar frå same tilskot direkte frå Midtdals-kommunane og restpott av «Tilskot til 
tiltak i beiteområde» frå Nord-Fron kommune på til saman kr. 229.000. Vi fekk òg etter ny 
søknad tildelt kr. 380.000 frå restpotten av FKT på slutten av året 2022. Når dette er sagt så 
var dette fantastiske tal, og er det nokon som grin på nesa av at Oppland Radiobjøllelag har 
fått tak i desse restmidlane, så kan vi seia 2 ting: 1. Det vart kjøpt inn utstyr og betalt nokre 
mindre tenester for alt saman. 2. Ein del av desse midlane var restmidlar, som uansett ville ha 
vorte sendt tilbake til Staten. FKT-tiltaket var på same vis som i alle år frå 2017 og fram til i 
dag, ein sum delt mellom ekstraordinært tilsyn og «lammetapsprosjekta», som i 2021 vart 
drive i Øyer og Lesja. Lammetapsprosjekta har fått midlar, da FKT-forskifta har opna for å at 
tiltak til å finna grunnen til lammetapet prioriterast. Det var som vanleg noko pågang på nye 
søkarar, særleg etablerte brukarar som ville leiga meire utstyr og ikkje minst stor utskifting av 
utstyr og denne gongen mest til brukarar av Findmy. I tillegg leigde vi ut 350 stk. Telespor til 
lammetapsprosjektet i Vestre Åmot i Hedmark og leigde ut 28 ekstra til prosjektet kring 
radiobjølleprosjekta m/jervutfordringa i Lesja/Skjåk. Med Findmy satsa vi vidare med å skifte 
ut gamle svarte til grøne, så i 2022 kom ikkje ei einaste svart utanom dei med flat botn frå 
2016-2019 ut frå her. Den største satsinga med Findmy i 2022 var likevel prosjektet i Skjåk 
og Lesja nemnt over. I Skjåk vart såleis 176 ekstra Findmy leigd ut og på Lesja (Lordalen) 
vart 302 ekstra leigd ut. I Øystre Slidre (Haldorbu) vart 30 ekstra Findmy leigd ut for om 
mogleg finna dokumentasjon på jaging av dyr i forhold til meire bruk av turistråka der ved å 
sjekka på «uro-varselet». Vi fann òg plass til 15 ekstra Findmy i Hedalen med bakgrunn i dei 
store vindskadane på skogen der, som hadde ført til større utfordringar for beitedyr og 
beitebrukarar. For Smartbjella vart det bråstopp, da firmaet meldte stopp grunna konkurs. 
Reine leigetakarar av Smartbjella hos oss vart ikkje fakturert frå oss i 2022 da vi ikkje visste 
om Smartbjella fekk nett-tilgang eller om innloggingssida vart stengt ned. Eit firma, Teliot, 
har sørga for nett-tilgang, og Smartbjalla har virka, men ein del har stoppa og ein del har ikkje 
vore brukt. Leigetakarar som har hatt utstyr som har virka kjem til å få faktura i 2023, og så 
har vi tinga abonnement for 123 stk + nokre få hos ein brukar i Valdres, som har nokre sjølv. 
Det er til beitesesongen 2022 innkjøpt 1100 stk. LTE-Telespor, 925 stk. Modell 2-Findmy og 
159 stk. Nofence storfe. Vi skuldar tilsette i Telespor og Findmy ein stor takk for god service 
og verdifull støtte og velvilje til laget vårt, og ein spesiell takk for støtta vi får inn med 
annonser i denne årsmeldinga. Leigesummen for utstyret vart sett ned til kr. 260,- pr. eining 
ved årsmøtevedtak. Dette var vel ikkje eit genistrek akkurat i forhold til Findmy. Findmy auka 



som alle andre prisen på abonnementet, og røft sagt har vi for 2022 berre kr. 21,- i forteneste, 
og da er det ikkje rekna noko arbeid eller innkjøpet. Det er mest rettferdig er sjølvsagt lik 
leigepris for Telespor og Findmy i forhold til leigetakarane. Men ORL skal òg leva, og ikkje 
minst ha kapital til innkjøp. Den største fordelen for brukarane er sjølvsagt å sleppe 
innkjøpskostnadane og å ha minst same tal einingar neste år utan å måtte dekka dei høge 
innkjøpskostnadane sjølve. Men på den andre sida høyrer vi òg røyster som hevdar at 
leigesummen er altfor høg, og da særleg på Telespor da desse i utgangspunktet er lågare enn 
hos Findmy. Vi tek likemed eit reknestykke, som fortel at sjølv med Telespor vil ein leigepris 
på kr. 300,- pr. stk. løna seg framfor å eiga dei sjølv, dersom vi tenkjer ei avskrivingstid på 5 
år. Salsteinavlesarar frå Biocontrol er det liten respons på. Andre generelle driftsopplysningar 
2022: Pakkinga og det daglege arbeidet med kontakt og hjelp til brukarane stod Pål stort sett 
for åleine dette året. Utkøyringa stod stort sett Jonny for i tillegg til at fleire velvillige henta 
direkte eller kom og henta samlebestillingar. Utstyret som vart køyrt ut vart levert til 
kontaktar/lokallagsleiarar blant etablerte deltakarar over fleire år. Desse fekk så ansvaret med 
å få ut utstyret i lokalmiljøet. Det vart i nokre tilfella sendt ut tekstmeldingar eller lagt ut på 
Facebook til leigetakarar om at utstyret låg på ein stad, og at dei sjølve hadde ansvaret med å 
hente det der. Vi har hatt 3 fagforedrag om elektronisk overvaking i 2022, 1 hos 
Statsforvaltaren Innlandet, 1 hos Statsforvaltaren Nordland og 1 hos Fåvang Sau og Geit. I 
tillegg har vi hatt mange e�postar, telefonar, møter m/utstyrsleverandørar og ikkje minst 
møter og oppfølging av prosjekter. Vi brukar heimesida vår som infoside/rapporteringsside 
for å spara utgifter, vi bruker e-post til utsending av fakturaer og vi har brukt facebook-gruppa 
i Oppland til hjelp for dei som er der, og eventuelt kan varsla andre. Utstyr i drift 2022 og tal 
brukarar var som tabellen under. For Telespor har 89,0% verka ved at dei har sendt til minst 
20/08, medan talet for Findmy var 97,3%. Tala er hente frå modellar som har gått i 2022. 
Desse tala er for Telespor prega av ein feil i serveren, som hadde vore der utan at dei oppdaga 
den. Serveren eller alarmserveren var full da ikkje alarmane hadde vorte sletta, og i 2022 fekk 
dei såleis 2 krasj i serveren. Dette gjekk mest utover dei grå og 2020- modellane ved at dei 
stoppa, og at fleire ikkje starta att. Feilen er nå retta. For Findmy verka nye einingar flott, men 
vi har enda att eit etterslep av eldre modellar som må sjekkast nøye framfor ny sesong. 
Elektronisk utstyr Tal einingar i bruk Tal aktive brukarar* Einingar pr. brukar ei type (2021) 
Brukarar med 1 eller fleire typer Tal einingar til saman i alt Einingar av alle slag pr. brukar 
Telespor 6478 278 19,3 24 6938 23,0 Findmy 2296 98 22,5 25 2681 21,8 Smartbjella 337*** 
23 8,5 12 748 31,0 Sum/snitt 9111 382** 23,9 - 9111 23,9 Salsteinavlesarar 3 1 3 - - - 
Nofence storfe 216 9 24 0 216 24 *) Aktive brukarar kan vera både enkeltbrukarar og ymse 
samarbeidsformer heilt opp til beitelag. I tillegg har 17 brukarar både telespor og findmy, 7 
har både telespor og smartbjella og 6 har både findmy og smartbjella og 3 har både telespor, 
findmy og smartbjella. **) Da det er fleire kombibrukarar, så er svaret her ikkje som kolonne 
over viser. ***) Alle er ikkje brukt. Evalueringsdetaljar: Manglande rapportering førte også 
for 2022 til bot på kr. 500,-, mange klagar, så dette er ikkje positivt, men på andre sida vil ein 
stå på heilt bar bakke utan rapportering. Det ligg 303 rapporteringsskjema på nettsida, så da 
kom det rapport frå omlag 80%. Rapporteringa var lagt ut elektronisk som før, slik at 
brukarane kunne rapportera direkte på nettet. Brukarane er varsla gjennom avtale saman med 
tekstmelding, fakturaen, heimeside og ledermøte med lokallaga. Driftsansvarleg har utarbeidd 
den elektroniske rapporten slik som før, slik at ein kan håpa på mindre feilrapportering, og at 
ein som før kan ta ut denne rapporten samla i ei Excel-fil. Det er svært nødvendig at alle 
sendar inn rapport slik at driftsansvarleg veit kor mykje av utstyret som er borte eller har feil, 
da ein deler ut og kjøper inn utstyr etter dette talet. Hugs at utstyret er kostbart, at det vert 
leigd og at det til kvar tid skal vera klart til at andre kan overta det. Hugs å vaska/reinsa 



utstyret før innlevering. Når det gjeld leigeavgifter så har det for 2022 stått att fleire som ikkje 
har betalt leiga langt mot jul, og nokre har enda ikkje betalt. Vi har hatt 2 omgangar nå med 
telefon til alle att. Ingen som ikkje betalar får behalda einingane 1 år til. Det er ei stor 
utfordring med dette, og ein får tru at fleire nå kjenner seg såpass godt at dei ikkje lenger 
leiger da dei ikkje har råd til det. Vi har nå bestemt at faktura skal sendast så tidleg som råd er 
etter årsmøtevedtaket om leigeprisar. Utstyret er noko varierande enda, dersom ein ser bort frå 
Smartbjella-konkursen, men for Telespor, Findmy og Nofence har vi god tru på ny sesong 
Hovudtrekka og utfordringar 2022: Telespor: Dei grå er framleis aktuelle, og dei som er leigd 
ut og går synest vi skal gå. 2020- modellane i seg sjølv ser ikkje ut til å halda mål, men er som 
alt anna utstyr variabelt, slik at her vil òg den enkelte leigetakar sjå sine eigne best. Har dei 
verka så verkar dei, har dei ikkje verka så byter vi dei ut. Dei oransje frå 2016-2018 er 
historie, men nokre har enda att nokre av dei. I 2 besetningar har dei faktisk berre slike og alle 
går! LTE-modellane frå 2021og 2022 klara seg best med serverkrasjet, men LTE-2021 og 
2022 synest som dei visar usikrare GPS�posisjon og alarmfunksjonen er ikkje på plass. Her 
må ein ta innover seg at serverproblema òg gjekk utover alarm-funksjonen. Etter det vi veit 
skal framtida byggast på 2021-22 og nå 23 modellar, som i prinsippet er same modell, og 
oppdaterast i same firmware. Etter møte med Telespor så kan det verka som om at vi 
individuelt må gjennom innstillingane våre, hovudtrekket vert å gå for stuttare sendeintervall, 
men her må vi koma med generelle råd. Findmy: Mange av modellane før 2016 er nå bytta ut 
og ingen eller svært få har i alle fall kome ut att frå oss dei siste 2 åra. I praksis er det mogleg 
at dei aller fleste er historie innan 2023-sesongen. Dei svarte med flat botn, som vart 
produsert mellom 2016-2019, held nok eit betre nivå, men her er det òg nokre som ikkje 
fungerer som dei skal, så desse døyr nok òg snart ut etterkvart. Da vert behovet for ladebrett 
ein saga blott. Dei nye grøne modellane har fungert svært bra. Pass likevel på at døkk har fått 
skifta dei svarte lokka på 2020-modellane, og at lokket på alle grøne vert skrua på til det er 
ein naturleg stopp. Alle skal ha grøne og ikkje svarte lokk! Vær merksam på batteriet i alle 
grøne modellar skal sjekkast, dei skal ikkje lagrast ute eller i svært kalde rom og pass på at det 
i appen er eit symbol som fortel om batteriet held ein sesong til. Sjekk dette i god tid før døkk 
slepper dyra att i vår. Sjølve modellane har vi høyrt nesten berre lovord om, og det er bra for 
både Findmy, Oppland Radiobjøllelag og ikkje minst for beitebrukarane. Smartbjella: Vi 
kjøpte inn fyrste partiet av desse for sesongen 2020, og har ikkje sett noko galt ved desse. I 
2021 kjøpte vi ganske mange til, og dei fungerte fint, men nokre har ikkje levd opp til slik 
Smartbjella sjølve vil ha dei, og dei skulle kallast inn att for sjekk/utbytting før 2022-
sesongen. Men så fekk vi dårlege nyheiter om at dei hadde gått til skifteretten og meldt 
oppbod. Nå er ein prisgjeve at dataselskap-/a Teleiot og Telelot skaffar abonnement, og at dei 
går så lenge dei går. Det er pr. januar 2023 oppretta avtale med RealTimeID, som kan ordna 
at ein får Smartbjella portalen over på app hos dei. Telespor har i 2022 kome med tilbod om 
panteordning på for Smartbjella-modeller på kr. 200,- pr. eining ved kjøp av nye telespor. 
Gjetargut og Biocontrol har vi ikkje hatt kontakt med att, men det er 3 saltsteinavlesarar i drift 
i Snertingdal! Vi må i alle tilfelle i forhold til alt utstyr i tillegg seia at grunnen til at utstyr kan 
svikta óg kan vera brukarfeil. Vi må gjera tinga rett, og oppbevara utstyret best mogleg. Vi ser 
det som best at alt utstyr fyrst vert reingjorde med batterilokka i. Eit tips er å reingjera 
telespor og findmy rett frå dyret om hausten da alt normalt er tett. Svarte findmy må stoppast 
på ladebrettet og helst ladast opp att før ein sett dei bort for vinteren. Grøne findmy kan 
stoppast med bluetooth eller ved å kopla frå kabelen til batteriet, men hugs å skru på at lokka 
og lagra dei som nemnt over. For Telespor må batteriet/batteria takast ut og lokka/lokket må 
setjast på att. I den prosessen er det viktig å reingjera både sjølve radiobjølla og lokket der ein 
støvkant legger seg i løpet av sesongen. Du tar dette enkelt med ein tørr vaskekost eller luft 



frå kompressor. Elles skal einingane lagrast inne, tørt og i plussgrader. Vi må òg sørge for å ta 
oss tid til å lære startprosedyrane, sendeplanane, rapporteringsintervalla batteria toler, andre 
innstillingar og følgja opp utstyret på beste måten også i beitesesongen. Utstyret er kostbart, 
men det svarar seg best dersom ein gjer det meste etter boka og sjekkar det mest mogleg i 
beitetida. Utvikling elektronisk overvaking i Oppland 2009-2022: Prosjekter i regi av eller 
med Oppland Radiobjøllelag i 2022: 4 prosjekt er gjennomført 1. Lesja, 3. året: 346 LORA-
2020 frå Telespor var fordelt på besetningen. Desse var i utgangspunktet usikre, men da vi 
hadde dei så valde vi å tilby dei som ei hjelp eit år til med nedsett leigepris. Telespor kunne 
ikkje ta tilbake desse korkje frå Hedmark eller Oppland etter sesongen 2021, men vi har ei 
avtale om at dette skal avtalast vinteren 2023. Det er etter det vi veit ikkje laga nokon rapport 
frå dette prosjektet i 2022, da det einaste Oppland Radiobjøllelag skulle bidra med var utleige 
av 350 einingar til nedsett leigepris. Av nettsida ser vi at 346 av dei vart starta og registrert i 
2022, der heile 113 stk. falt ut før sanking. Prosjektbesetingen søkte og fekk innvilga tilskot 
til omstilling, og sauehaldet vil derfor bli avvikla. Konklusjonen i denne saka vart da her at 
jerven og kongeørna vann kampen, men må flytta til andre beiteområde etter mat i framtida. 
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Telespor/Findmy/Smartbjella/Nofence, storfe - Oppland 2009-2022 Telespor Findmy 
Smartbjella Nofence, storfe 2. Østre Åmot i Hedmark, 3. året: 350 LTE-2022 modeller frå 
Telespor fordelt på 3 besetningar med 50, 100 og 200 einingar. Alle vart brukt på lam. 
Sammendrag rapport med kommentarer i prosjektet: • Beitebrukere må delta aktivt i 
prosjektet – De har fortsatt noe å gå på • Beitebrukere sliter fortsatt med å få dokumentert tap 
i området – Mislykket • Radiobjeller er det beste utstyret til å oppnå nok dokumentasjon, men 
det forutsetter en god nok basestasjonsdekning og ikke minst at utstyret må virke, og til dette 
brukersnittet må alarmfunksjonen på enheten virke – Den virket ikke tilfredsstillende • 
Kadaverhund-ekvipasje er det nest beste virkemiddelet - Ikke brukt her da man aldri kom inn 
på ferske spor av typen rovviltskader, der vi da også kunne finne døde/drepte lam uten 
sendere • Det er viktig at tilsyn har GPS og GPS-kunnskap – Dette er ok her • Resultater fra 
prosjektet må kunne hjelpe beitebrukere i framtidige erstatningssaker - Ikke nok 
dokumentasjon om dette i prosjektet! • Tap av lam med elektronisk overvåkingsutstyr er 
signifikant mindre enn uten klave • Elektronisk overvåking krever god oppfølging både 
hjemme og ute på beite – Dårlig/ikke sjanse her pga. manglende alarmfunksjonalitet 3. 
Prosjekt Nofence – Midtdalen, 2. året. Det er gjennomført eit prosjekt i 2021 og 2022 med 
nofence på storfe i Oppland m/hjelp av Oppland Radiobjøllag. Prosjektet er gjennomført i 
Nord-Fron, Sør-Fron og Ringebu. I 2021 var det m/50 stk. nofence storfeklaver fordelt på 2 
besetningar og i 2022 m/216 stk. nofence storfeklaver fordelt på 9 besetningar i følgje tabell 
under: Besetning hos Type storfe Nofence 2021 Nofence 2022 Ca.% vaksne dyr med klaver 
2022 Mari Berge Kombinert 25 33 80% Anders Bergset, Vestkjølen Ungnaut 0 10 100% Iver 
Botten, Sødorp Ammeku 0 5 25% Gunhild Lindvik og Knut Evensen Ammeku 0 22 100% 
Tord Rusthage Ammeku 0 29 97% Pål Egil Rønn Ammeku 0 40 100% Magne Uhlen 
Ammeku 25 45 75% Siv og Kjell Steinar Volden Mjølkeku 0 16 100% Ola K. Aasmundstad 
Mjølkeku 0 16 100% Summer 50 216 85% Midtdalskommunane har gjeve eigne tilskot til 
dette i tillegg til administrative kostnader. Avtala Oppland Radiobjøllelag har til leigetakarar 
av elektronisk overvakingsutstyr går ut på at utstyret skal leigast ut vidare til brukarar som har 
dei og vil ha dei etter søknad. Alle einingane som er kjøpt inn i dette prosjektet er eigd av 
Oppland Radiobjøllelag. Kommunane har presisert at utstyret fyrst og fremst i framtida skal 



brukast i kommunen dei har brukt dei i. Det vil seia at dersom ikkje leigetakar lenger vil leiga 
utstyret, så skal utstyret i fyrste omgang leigast ut til andre i same kommunen. Ut frå det har 
vi gjort ei avtale med kommunane om at storleiken av denne rettigheten skal svara til delen av 
tilskot den einskilde kommune har gjeve løyvd til prosjektet utanom den faste potten. Pr. 1/1 
2023 har dei einskilde kommunane slik eigarskap: Kommune Løyvd tilskot Del Tal Nofence 
rettighet Reelt tal 2022 Endring 2023 Nord-Fron Kr. 345.000 57,5% 124 stk. 111 stk. Auka 
del Sør-Fron Kr. 183.900 30,5% 66 stk. 50 stk. Auka del Ringebu Kr. 71.400 12,0% 26 stk. 
55 stk. Minka del Sum Kr. 600.300 100,0% 216 stk. 216 stk. Styra til rett del I forhold til 
kolonne «Endring 2023» vil ikkje dette påverka deltakarar som er med i dag, men gjerast slik 
at beitebrukarar i Nord-Fron og Sør-Fron får større del enn Ringebu av nye einingar i 2023. I 
tillegg kan sjølvsagt eigne tilskot frå kommunane løyvd vinteren 2023 òg påverka dette. 
Rapporten frå prosjektet er ikkje ferdig godkjent, men vi legg ved nokre punkt: • Som i fjor 
tek vi med at vi i utgangspunktet er skeptiske til Nofence i forhold til bruk av felles 
beiteområde, beiterett og gjerdeplikt. Dette er ikkje for å vera negative, men nye saker må 
lærast, og sjekkast ut i praksis. Vi ser at dette kan skapa utfordringar både mellom 
beitebrukarar og andre. Det er lett å tenkja seg at dette på ein måte kan endra beitevaner og 
haldningar til gjerdehald og beiteutøving hos både beitebrukarar med og utan Nofence. Bruk 
av Nofence kan ikkje erstatta gjerdeplikt, ein kan/skal ikkje med Nofence gjerda inn eller eta 
opp beite for nokon andre og ein kan/skal ikkje påverka eller «ta frå» beiteretten til nokon. 
Bruk av Nofence er sjølvsagt frivillig da det er kostbart, og det kan/skal ikkje utløysa faktorar 
som at nokon vert utestengt frå beitet sitt av økonomiske grunnar. Nofence kan/skal heller 
ikkje vera ein faktor ein kan ta inn i arealplanar utan at alle med beiterett fysisk har forplikta 
seg til dette. • Det vart innkjøpt fleire klavar til sesongen 2022 og alle klavar vart teke inn i 
prosjektet både til eksisterande og andre beitebrukarar. I dei nye prosjektsbesetningane vart 
både ammeku, mjølkeku og lausnaut/kviger innlemma. • Nofence er eit spanande verktøy og 
vil sikkert verta noko mange beitebrukarar, spesielt med storfe på utmark, må tenkja og bruka 
i framtida. Med fellestiltak og dialog mellom alle partar vil det nok i dei fleste høve verta eit 
svært nyttig verktøy. • Som alt anna elektroniske overvakingsutstyr så har Nofence også sine 
utfordringar, som høg pris på innkjøp og bruk og ein viss %-del som ikkje verkar. Modellane 
vi fekk til 2022 sesongen hadde langt større del som virka enn dei i 2021. • Nofence skal i 
utgangspunktet ikkje brukast saman med vanleg bjølle, da skader av bjøller ikkje kan dekkast 
som reklamasjonssak. • Nofence på storfe har vist seg å fungera med svært god sporingslogg, 
god nok straumtilgang og gjerdefunksjon. I ein besetning i prosjektet har fleire stoppa 
tilsynelatande straumtomme. Det kan vera både været og dekningsgraden som er avgjerande 
faktor, og kanskje skulle ein skrudd av posisjoneringa for å spara batteri. • Opplæringsbeite 
var litt ulikt, og det viste seg at eit beite med god nok plass i forhold til avgrensinga var alfa 
omega. Tronge og lange beiter i starten gav fleire straumstøyt, og dette kunne påverka dyra 
utover beitesesongen. Her som i all anna erfaring så var det sjølvsagt forskjell mellom 
enkeltdyr, og nokre kyr vart kjente namn på alarmane. • Nofence har i utgangspunktet sagt at 
alle dyr skal ha klave, og prosjektet viste klart at minst alle vaksne dyr bør/skal ha klave. I 
tillegg ser ein at eigne kalvar og andre dyr kan påverka og føra til straumstøyt og i nokre 
tilfelle rømming. Kalvane påverkar meire utover i beitesesongen og om hausten. • 2 
besetningar med mjølkeku på seter m/bruk av utmarksbeite hadde svært god nytte av dette. 
Hyppig sporing viste kvar kyrne var og gjerdefunksjonen hindra kyrne å gå på stader dei ikkje 
skulle gå. M.o.t. mjølking vart det ingen forstyrring i forhold til straumstøyt i fjøset, som 
kunne vera ei utfordring. Fjøsa vart gjerda inn med god klaring i forhold til beitegrensa, og 
sjølv med dårlegare kvalitet på reell gps-posisjon under mjølking gjekk dette godt. • 
Ammekubesetningane med full dekning kunne vise til kjempegode erfaringar som: føring av 



dyr til transport til utmarksbeite, beiting av eksakte område på utmarksbeite, hindring av beite 
på utvalde stadar, bruk av «nofence-geile» til vatn og i flyttefase, beiting av områder i bygda 
utan fysisk gjerde eller med dårleg fysisk gjerde, lettvind og sikkert tilsyn ut frå kjente 
posisjonar og ny inngjerding og innattføring til ønska beite av rømte dyr. • Generelt har året 
2022 vore svært positivt for prosjektbesetningane i prosjektet. Vi har i ettertid hatt eit 
evalueringsmøte der alle prosjektsdeltakarane møtte, i tillegg til administrasjon frå kommunar 
og fylket og representant frå Nofence. Vi i Oppland Radiobjøllelag har i tillegg hatt eige møte 
med 3 representantar frå Nofence om framtida med innkjøp til ny sesong og 
samarbeidsstruktur i forhold til radiobjøllelag, som er nytt for dei. Vi er glade for å ha vorte 
kjent med dei og dermed kunne få ha kontakt direkte til føretaket. 4. Prosjekt elektronisk 
overvaking Norddalen, 1. året. Det er gjennomført eit prosjekt i Lordalen på Lesja og eit i 
Tundradalen i Skjåk. Her har vi kjøpt inn og leigd ut 52 Telespor til ein besetning i Skjåk, 201 
Findmy til 3 besetningar i Skjåk og 324 Findmy til 3 besetningar i Lordalen på Lesja. Det er 
kommunane som har drive prosjektet-/a og dei er støtta gjennom FKT-midlar frå 
rovviltnemnda. I Skjåk vart det konsentrert med å ha på alle mordyr, medan Lesja hadde på 
minst eit dyr i alle familiegrupper der ein hadde på mest på mordyr og på store verlam. Det 
var i tillegg hatt på 25 stk. Telespor på mordyr. Desse var òg leigd ut frå Oppland 
Radiobjøllelag. Det er ikkje laga rapport frå dette prosjektet, men ut frå det vi veit vart det 
grunna elektronisk sporing dokumentert fleire dyr teke av jerv kvar månad frå juni og ut 
beitesesongen. Elektronisk sporing hjelpte dermed godt til med dokumentasjonen og sankinga 
gjekk mykje betre. Prosjektet er i utgangspunktet meint å vera 2-årig, men det må søkjast på 
nytt. På evalueringsmøte på nyåret var det interesse for å fortsetja og mogleg utvida prosjektet 
til å omhandla fleire besetningar. 

            Radiobjøllelaget   
 Inntekter 2022 2021 

3492 Tilskudd Radiobjøller 1 227 500 1 342 500 
3496 Tilskudd Nofence  549 200 
3610 Leieinntekt Radiobjøller 2 257 084 2 208 119 
3613 Leieinntekt og salg Nofence  102 365 
3625 Servicehjelp diverse prosjekt 34 711 86 084 
8050 Renteinntekter 4 417  

 Sum inntekter 3 523 712 4 288 268 
    

 Utgifter 2022 2021 
4510 Saltsteinavlesere   
4552 Radiobjøller: Utstyr m.m. 3 119 166 2 965 855 
4553 Nofence: Utstyr m.m. 56 654 670 537 
5004 Fastgodtgj. Administrasjon 120 000 120 000 
5005 Godtgj. Regnskap, revidering 23 250 21 925 
5006 Godtgj. Div. prosjekt 49 600 73 140 
5390 Skattepliktig kjøregodtgjørelse 1 276 2 202 
5400 Arbeidsgiveravgift 20 577 23 030 

67-68 Fakturering m.m. 15 990 16 000 
6800 Kontorutstyr, data 1 416 7 671 
6820 Årsmelding 12 867 11 787 



6860 Årsmøte 15 000 5 213 
6900 Porto 4 093 3 079 

71 Reisekostnader m.m. 12 779 16 249 
7500 Forsikring utstyr 5 656  

 Andre kostn: Tap på fordringer  6 200 

 Sum utgifter 3 458 324 3 942 888 

    
 
Sak 28/2023: Godkjenning av rollups m/tekster 

- Styret i OSG fekk framlagt utkast til bilete og tekster på 2 rollups av Pål. Bileta var 
utplukka frå innsending av bilete frå mange via Facebook-spørsmål på Oppland Sau 
og Geit. Teksta var lagt fram slik: 

Teksta på rollup 1 
NORSK SAU OG GEIT - NSG 
Norsk Sau og Geit er ein fagleg og landsdekkande medlemsorganisasjon, som skal arbeida 
for å fremja eit rasjonelt og lønnsamt saue- og geitehald basert på naturgjevne lokale 
ressursar, god dyrevelferd og bruk av gjetarhund. Medlemmene i NSG vert organisert i 
lokallag av NSG og lokallaga skal organisera seg saman til eit fylkeslag, som Oppland Sau 
og Geit er 
 
Teksta på rollup 2: 
OPPLAND SAU OG GEIT - OSG 
Oppland Sau og Geit vart stifta på Lillehammer 14.12.1948 som fylkeslag for lokallaga i 
Oppland fylke. OSG har vore og er eit aktivt fylkeslag som driv aktivitetane i 3 basisledd: 

1. Fylkeslaget er organisatoriske leiaravdeling med ansvar for lokallaga, ansvarsledd 
for Oppland Gjeterhundlag og som kontaktledd i organisasjonen til og frå NSG 

2. Ring 41 Oppland er avlsutvalet for sau i Oppland med leiaransvar for kåringane, 
kåringsdommarane og for ringavdelingane for dei ulike sauerasane 

3. Oppland Radiobjøllelag skal skaffa informasjon og formidla kunnskap om elektronisk 
overvakingsutstyr for beitedyr. Dei skal søkja om midlar, stå for innkjøp og leige ut 
slikt utstyr til medlemmane, inkludert medlemmar i Organisert beitebruk 
 

Vedtak: 
- Styret i OSG godkjente 2 rollups m/ulike tekster og bad om å sende dei til trykking 

 
Sak 29/2023: Saker til årsmøte 

- Saka vart utsett til budsjettet føreligg 
 

Sak 30/2023: Utnemning av æresmedlem og kandidatar til fylkeslagets diplom 
- Det var kome inn ein kandidat som æresmedlem i OSG 
- Styret drøfta seg fram til kandidatar til vinnarar av fylkeslagets diplom 

 
Vedtak: 

- Styret godkjente ikkje kandidaten til æresmedlemskap og godkjente 3 til å få diplom 
 
 
Sør-Fron 06/02 2023, Pål Kjorstad, sekretær 


